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حملــه یک قلاده شــیر به کارگر پــارک وحش اراک 
در حین غذادهی خبری بــود که دهم بهمن ماه در صدر 
رسانه های کشور و فضای مجازی قرار گرفت و در جریان 
این حادثه مرگبار، جوان ۳۸ ساله ای جان باخت اما افکار 
عمومی و دوســتداران طبیعت و شــهروندان ازچندوچون 

ماجرا و شیوه نگهداری حیوانات انتقاداتی مطرح کردند.
به گزارش ایرنا، بنا به گفته حاضران در صحنه که فیلم 
آن نیز در فضای مجازی باز نشــر شده، زمانی که کارگر 
پارک وحش برای غذادهی به قفس شــیرهای این پارک 
مراجعه می کند، یک تکه گوشــت را در داخل قفس قرار 
می دهد و برای برداشتن تکه دیگر گوشت به سراغ وسیله 
حمل غذای حیوانات می رود و اهرم درب نیز بســته بوده 
که شیر ماده ای که در قفس نگهداری می شده، اهرم درب 

را کشیده و آن را باز کرده بود.
شــیر ماده بلافاصله از پشــت به کارگــر حمله و او را 
از ناحیــه گلو خفه کرده بود و پــس از این حادثه هر ۲ 
قلاده شــیر از قفس فرار و به داخــل پارک وحش رفتند 
که بلافاصله پــس از این حادثه نیروهای امدادی، امنیتی 
و انتظامــی در محل حادثه حاضــر و اقدامات لازم صورت 
گرفت و پس از ســاعاتی تلاش، شــیرهای فراری بدون 

بیهوشی به قفس های خود هدایت شدند.
این حادثه بازتاب  گســترده ای در سطح کشور داشت 
و انتقادهای بســیاری از سوی مردم، دوستداران طبیعت 
و فعالان زیســت محیطی به لحاظ نداشتن استانداردهای 
لازم در پــارک وحش اراک از جملــه ایمن نبودن قفس 
شیرها، نداشــتن دوربین نظارتی، نبود اسحله بیهوشی و 

موارد دیگر صورت گرفت.
اما آنچه در فضای مجازی و شــبکه های اجتماعی پس 
از این حادثه مرگبار مطرح شــد، ایــن نکته بود که افکار 
عمومی در خصوص وضعیت نگهداری، فلسفه شکل گیری 
پارک وحش اراک، شــرایط نگهداری حیوانات، بسترهای 
زیرساختی از جمله ایمنی و نظارت و از همه مهمتر جان 

باختن یک انسان مطالبه داشتند.
پیگیــری شــورای  و  نظــارت  رئیــس کمیســیون 
اسلامی کلانشهر اراک در این باره گفت: چرا قفس شیرها 
فاقد استانداردهای لازم بوده است، چرا در حین غذادهی 
و حتی یک ســاعت پس از حادثه اسلحه بیهوشی موجود 
نبوده اســت.  چرا جانمایی قفس حیوانات درنده طوری 
بوده اســت که موجب عصبانی شــدن و جنون حیوانات 
شده اســت، چرا کارکنان پارک وحش مجهز به بی سیم 
نبودند و چرا کارکنان باغ وحش زیر نظر مســئول اچ اس 
ســی نبودند و نقش واحد اچ اس ای شــهرداری در این 

زمینه کجاست؟
وی گفت: مگر باغ وحش مجهز به دوربین نبوده است؟ 
در حــوادث این چنینی فرمانــده حادثه و تخلیه محل با 
آتش نشــانی است چرا آتش نشــانی جمعیت موجود در 
پارک باهنــر و درب ورودی پارک وحش را تخلیه نکرده 
اســت؟ این عضو شــورای اسلامی کلانشــهر اراک افزود: 
دیــوار پارک وحش فقط ۲ متر و ۲۰ ســانت ارتفاع دارد 
اگر حیوان به پارک باهنــر و جمعیت جلوی درب حمله 

می کرد چه کسی پاسخگو بود؟
وی همچنین گفته اســت: چرا اســلحه بیهوشی فاقد 
داروی بیهوشی بوده و به جای پارک وحش در گاوصندوق 

یکی از مسئولان نگهداری می شود؟
۲ مدیریتی بودن پارک وحش اراک 

معضلی که هنوز حل نشده است
رئیس کمیســیون ســلامت، محیط زیست و خدمات 
شــهری شــورای اسلامی کلانشــهر اراک هــم گفت: ۲ 
مدیریتی بودن پارک وحش توســط شــهرداری و محیط 

زیست مشکل اساسی این مجموعه است.
حســن قربانی افــزود: مالکیت پارک وحــش اراک با 
محیط زیســت اســت و مدیریت فعلی آن با قرارداد ۲۵ 

ساله از سال ۷۷ تاکنون برعهده شهرداری است.
وی بیان کرد: حادثه حمله شــیر به کارگر شهرداری 
اراک در پارک وحش این شــهر باعث شــد تا بسیاری از 
افراد که احساس مسئولیت نمی کردند اکنون بیدار شوند 
و احساس مسئولیت کنند و متاسفانه جان انسانی از بین 

رفت.
ایــن عضو شــورای اسلامی کلانشــهر اراک ادامه داد: 

نواقصی در پارک وحش اراک وجود دارد که هیچ شکی بر 
آن نیست و باید رفع شود.

قربانی اظهار داشــت: در این حادثه یک جوان که پدر 
یک خانواده بود، از دســت رفت و شــورای اسلامی همه 
تلاش خــود را برای حمایت از خانواده این مرحوم به کار 

می گیرد.
پارک وحش اراک را  به باغ گیاه شناسی تغییر 

کاربردی دهید
پژوهشگر اســتان مرکزی و همکار طرح های پژوهشی 
با ارگان های بین المللی در حوزه جانورشناســی و حیات 
 وحش نیــز به ایرنا گفت: نگهداری حیوانات وحشــی در 
محیط های غیر طبیعی قصه ای پر غصه اســت که هر روز 

در پی آن موضوعات مختلفی ایجاد می شود.
محمــود کلنگری افزود: تغییر پــارک وحش اراک به 
باغ گیاه شناســی ضروری اســت و این پارک با وظایف و 

مسئولیت های جاری شهرداری بیشتر تطابق دارد.
وی بیان کرد: ایجاد باغ گیاه شناسی به مراتب ساده تر 
و زیباتــر از پارک حیات وحش اســت و حقوق حیوانات 
نیز حفظ می شــود و تراژدی تلخ مرگ حیوانات و بدتر از 
آن مرگ انسان ها مانند حادثه حمله شیر به کارگر نگون 

بخت تکرار نمی شود.
پژوهشگر اســتان مرکزی و همکار طرح های پژوهشی 
با ارگان های بین المللی در حوزه جانورشناســی و حیات 
 وحــش ادامه داد: حیوانات وحشــی نیازمنــد زندگی در 
محیــط کاملا طبیعــی هســتند و اگــر در محیط های 
غیرطبیعی باشــند دچــار اســترس و بیماری های روانی 

می شوند.
کلنگری اظهار داشــت: متاسفانه در پارک وحش اراک 
و در مجموعه شــهرداری این شــهر یک متخصص جانور 
شــناس فعالیت ندارد و جای سوال است که چگونه بدون 
نظر جانورشناســان حیوانات را در یک مجموعه نگهداری 

می کنند.
وی عنوان کرد: نظارت محیط زیســت بر پارک وحش 
نیز ســخت گیرانه نیســت و ضعف های زیادی دارد و نیاز 

است نظارت ها جدی و با حفظ حقوق حیوانات باشد.
کلنگری اظهار داشــت: نگاه به ایجاد پارک وحش در 
دنیا تغییر کرده و فلسفه وجودی آن به ایجاد فضایی است 
که مردم اطلاعات خــود را در خصوص حیوانات و حیات 

وحش بیشتر کنند.
وی گفت: جای تاســف دارد در پارک وحش اراک نام 
بســیاری از جانوران که نگهداری می شود به اشتباه قید 
شــده و هیچ بار علمی به بازدیدکننــدگان در این پارک 

اضافه نمی شود.
پژوهشگر اســتان مرکزی و همکار طرح های پژوهشی 
با ارگان های بین المللی در حوزه جانورشناســی و حیات 
 وحــش ادامــه داد: هیــچ کار پژوهشــی و مطالعه ای با 
دانشــگاه ها و مراکز علمی در پارک وحش اراک در زمینه 
جانوران و بهبود شــرایط حیوانات در اسارت گرفته شده، 
شــناخت آنها، رفتار حیوانات، انگل شناسی، فیزیولوژیک 

حیوانات صورت نگرفته است.
کلنگری عنوان کرد: بســیاری از جانوران در این پارک 
به راحتی از بین می روند و بســیار مشاهده شده پرندگان 

وحشــی مانند عقاب به دلیل نداشــتن شــرایط زیست 
طبیعی و ضربه زدن به قفس ها دچار خونریزی های شدید 

از ناحیه دماغ و بال می شوند.
وی تصریح کرد: بســیاری از جانورانــی که در پارک 
وحــش اراک نگهداری می شــوند تنها هســتند و قدرت 
جفت گیری ندارند و در حیــات طبیعی دارای قلمروهای 

وسیع هستند اما در این پارک به اسارت گرفته شده اند.
پژوهشگر اســتان مرکزی و همکار طرح های پژوهشی 
با ارگان های بین المللی در حوزه جانورشناســی و حیات 
 وحش اضافه کرد: جای تاســف دارد که برخی به راحتی 
حیوانات وحشی را بغل می کنند و عکس و فیلم می گیرند 
و آن را در فضــای مجازی و شــبکه های اجتماعی پخش 

می کنند و این فرهنگ کاملا غلطی است.
کلنگری افزود: حیوان وحشــی قرار نیست اهلی شود، 
ممکن اســت رام شود اما اهلی نمی شــود و این موضوع 
و حمله حیوانات رام شــده در ســیرک ها و سایر مکان ها 
زیاد رخ داده اســت که موجب جان دادن افرادی شده که 

مدت ها از حیوانات نگهداری می کردند.
وی عنــوان کرد: پــارک وحش باید جایی باشــد که 
جانوران بیمار را نگهداری کند که اگر وارد طبیعت شوند، 
تلف می شــوند اما در این مکان جانوران ســالم نگهداری 
می شود و در بســیاری موارد حیوانات بیمار به راحتی از 

بین می روند.
همکار طرح های پژوهشــی با ارگان های بین المللی در 
حوزه جانورشناســی و حیات  وحــش ادامه داد: نگهداری 
حیوانات وحشــی نیازمند آموزش های تخصصی است، آیا 
کارکنان پــارک وحش اراک آموزش های لازم و تخصصی 

را فرا گرفته اند؟
کلنگری گفت: وجود اسلحه شکاری در مکان هایی که 
حیوانات وحشی نگهداری می شود ضروری است و باید به 

تاریخ انقضای مواد بیهوشی اسلحه ها توجه شود.
پژوهشگر اســتان مرکزی و همکار طرح های پژوهشی 
با ارگان های بین المللی در حوزه جانورشناســی و حیات 
 وحــش اضافه کرد: در ایران بیــش از قاره اروپا گونه های 
گیاهی وجود دارد و می توان به جای نگهداری حیوانات در 
پارک وحش، گونه های گیاهی را در این مکان شبیه سازی 

کرد و در کنار آن نیز درآمدزایی کرد.
رفع نواقص موجود در پارک وحش اراک انکار 

ناپذیر است
معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی اداره کل حفاظت 
محیط زیست اســتان مرکزی گفت: بر اساس بند ه ماده 
۶ قانون حفاظت و بهســازی، قانونگــذار علاوه بر وظایف 
و اختیاراتی که در شــکار و صید برای ســازمان در نظر 
گرفتــه، ایجاد باغ وحش ها و موزه های تاریخ طبیعی یکی 
از وظایف و اختیارات ســازمان محیط زیست است ایجاد 
باغ وحش ها و موزه های تاریخ طبیعی هم در قانون عنوان 

شده است.
زهره موســوی افزود: در ماده ۳۵ آییــن نامه اجرایی 
قانون حفاظت و بهســازی مصوب سال ۵۴ در فصل هفت 
در خصــوص مقررات مربوط به باغ وحش و موزه ها، ایجاد 
باغ وحش را در هر یک از نقاط کشــور مستلزم تحصیل 

پروانه از سازمان محیط زیست است.

وی بیان کرد: باغ وحش اراک توســط محیط زیســت 
ایجاد شــد و با هدف بــالا بردن آگاهی عمــوم مردم از 
حیوانات و شــناخت آنها به عنوان بخشی از تنوع زیستی 
در پایداری و تعادل زیســت بوم ها بود اما به دلیل برخی 
موضوعات از جمله هزینه های بالای نگهداری در سال ۷۷ 

به بخش خصوصی واگذار شد.
معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان مرکزی ادامه داد: طبق تفاهم نامه ای 
باغ وحش اراک در ســال ۷۷ به مدت ۲۵ ســال به اجاره  
شهرداری اراک رسید که تعهداتی در آن بیان شده است.

موسوی اظهار داشــت: طبق ماده ۸ ضوابط و مقررات 
بــاغ وحش ها، بــاغ وحش ها مکلفند که فهرســت دقیق 
جانواران را به صورت کتبی به محیط زیســت اعلام کنند 
و ماده ۹ ایــن قانون مجدد اعلام کــرده که اگر خرید و 
فروش، معاوضه و مبادله و اهدا باید با اجازه محیط زیست 

صورت گیرد.
وی گفت: باغ وحش مکلف است حداقل سه ماه یکبار 
اطلاعات گونه ها، مــرگ و میر، ورودی و خروجی گونه ها 
و وضعیت تغذیه ای جانوران را به محیط زیســت گزارش 

دهد.
معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان مرکزی ادامه داد: ماده ۱۶ ضوابط و 
مقــررات باغ  وحش ها اعلام می کند که باغ وحش ها مکلف 
به داشتن دامپزشک، کارشناسان خبره در خصوص نحوه 

برخورد با حیات وحش و تجهیزات بهداشتی لازم است.
موسوی بیان کرد: باغ وحش اراک به صورت مستمر از 
دامپزشــک برخوردار نیست و به صورت پاره  وقت حضور 
دارد و این مهم یکی از معضلاتی اســت که محیط زیست 

مدام بر آن تاکید دارد.
وی تصریح کرد: عــدم ایجاد قرنطینه اصولی و علمی، 
نداشــتن امنیت و ایمنی قفس ها برای بازدید کنندگان و 
کارکنان، عدم مناسب سازی زیستگاه های خوشتخواران و 
پرندگان، اصلاح نشدن مسیرهای فاضلاب ناشی از شست 
و شــوی قفس ها و ظروف تغذیه ای، ایجاد نکردن ایمنی 
حداکثری برای کارکنان، مسئولان نظافت و غذادهندگان 
به حیوانــات و نصب نکردن میکروچیــب به حیوانات، از 
جمله مشــکلاتی اســت که در پارک وحش اراک رعایت 

نمی شود و این موضوع به کرات اعلام شده است.
معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان مرکزی اضافه کرد: نصب دوربین های 
نظارتی از ســایر الزاماتی اســت که باید بالای قفس تمام 

حیوانان نصب شود.
موسوی گفت: بارها و بارها پارک وحش اراک تقاضای 
ورود حیوان جدید به مجموعه را داشته و این نارضایتی از 
سوی شهرداری اعلام شده بود که محیط زیست همکاری 
لازم را ندارد اما تا زمانی که قفس ها اســتاندارد نباشــد 

نمی توان این تقاضا را پیگیری کرد.
پرونده قضایی حادثه باغ وحش اراک در دست 

پیگیری است
شــهردار اراک هــم گفت: در خصــوص حادثه حمله 
شــیر به کارگر شهرداری اراک، پرونده ای در دستگاه قضا 

تشکیل شده است.
 علیرضا کریمی افزود: پس از بررسی و کار کارشناسی 

نتایج این پرونده به عموم مردم اطلاع رسانی می شود.
مدیــر پارک وحش اراک نیز در تمــاس خبرنگار ایرنا 
حاضر به مصاحبه و پاسخگویی در خصوص وضعیت پارک 

وحش و چند و چون ماجرای حمله شیر نشد.
دادســتان عمومی و انقلاب اراک گفــت: پرونده حمله 
شــیر به کارگر شهرداری اراک در شعبه بازپرسی تشکیل 

شده و با جدیت دنبال می شود.
ربیــع الله قربانــی افــزود: اظهــار نظــر در خصوص 
مقصــر حادثه مســتلزم آن اســت کــه عامــل در این 
زیان چه بوده اســت و باید برای دســتگاه قضا از طریق 
 کارشناسی محرز شــود که عرفا ضرر منتسب به چه فرد 

یا نهاد است.
وی بیان کرد: در راســتای کاهش آلام این اتفاق برای 
بازماندگان، شــهرداری اراک اقدامات اولیه ای انجام داده 
و با ورود جدی دادســتانی اراک، اقدامات مناسب تری در 

دستور کار است.

در حالی که مســئولان اســتانی به دنبال مقصر حادثه 
خارج شدن واگن قطار مســافربری تهران ـ ارومیه از ریل 
هســتند، مدیران شــرکت راه آهن در وضعیت پاس کاری 

و انداختن تقصیرات به گردن هم به سر می برند!
به گزارش تســنیم ، روز چهارشنبه گذشته قطار مسیر 
تهران - ارومیه در مســیر رشکان به ارومیه به علت ریزش 
ترانشه خاکی از خط خارج شد. در اثر این حادثه واگن های 
مسافری صدمه ندید و خوشــبختانه ۱۱۵ نفر از مسافران 

قطار به وسیله اتوبوس به شهر انتقال داده شدند.
ســاعاتی پس از حادثــه خروج قطار از ریل، اســتاندار 
آذربایجان غربی جهت بررسی سریع و دقیق ابعاد مختلف و 
برخورد با مقصران این حادثه دســتورات لازم را صادر کرد 
و گفت: در صورت مشخص شدن اهمال کاری و ترک فعل 
توسط برخی مدیران و کارشناسان، با آنان به شدت برخورد 

قانونی خواهد شد.
محمدصادق معتمدیان همچنین بــا تاکید بر ضرورت 
بررســی فنی، دقیق و کارشناسی علت این حادثه، دستور 
داد تا این مســیر ریلی در ســریع ترین زمان بازگشایی و 
اقدامات ضروری، فنی و کارشناسی برای جلوگیری از تکرار 

حوادث مشابه توسط دستگاههای متولی صورت پذیرد.
خبرنگار تسنیم در پی این حادثه، به لحاظ اهمیت جان 
هموطنان، پیگیر علت این اتفاق ناگوار شــد که در همین 
راستا سراغ رضا قربانی مدیرکل راه آهن منطقه آذربایجان 
رفت. هرچند این مسئول در ابتدا اعلام کرد »چه ضرورتی 
دارد خبرنگار به مسائل فنی ورود کند«، اما نهایتا با اصرار 

خبرنگار تسنیم مجبور به پاسخگویی شد.
مدیــرکل راه آهن منطقه آذربایجان، با اشــاره به علت 
ریزش ترانشــه خاکی، اظهار داشــت: عجله در ساخت راه 
آهن های جدیــد به خاطر اینکه متولیــان امر می خواهند 

پروژه را زود تر تحویل داده و به بهره برداری برسانند، منجر 
می شود پروژه استانداردهای کافی را نداشته باشد.

وی افــزود: به عوامل متولی اعلام می شــود که در این 
تاریــخ باید پروژه افتتاح داده شــود و ایــن موضوع باعث 
می شــود تا یکسری اقدامات برای اســتاندارد سازی انجام 
نپذیــرد. در خصــوص حادثــه راه آهن ارومیــه نیز برای 
جلوگیری از ریزش ترانشــه باید از قبل ایمن ســازی لازم 

انجام می گرفت اما متاسفانه اقدامی انجام نگرفته بود.
قربانی در خصوص جزئیات ریزش ترانشه، اظهار داشت: 
باید ترانشــه را سبک ســازی می کردند تا حداقل از محور 
راه آهن ۲۰ متر فاصله داشــته باشــد، اما هیچ یک از این 
اقدامات انجام نگرفته بود و از طرفی بارش برف و باران در 
ســال های اخیر و به خصوص امسال موجب سستی خاک 
شد که نهایتا منجر می شود ترانشه حالت طبیعی خود را از 

دست داده و سبب ریزش آن شود.
مدیــرکل راه آهــن منطقــه آذربایجان بیان داشــت: 
متاســفانه به علت نوع خاک در آذربایجان غربی، در مسیر 
سلماس نیز چنین مشکلی وجود دارد در حالی که رفع آن 
لاینحل نیســت و متولیان امر باید پروژه را با حوصله پیش 
ببرند و پس از ایمن ســازی کامل نسبت به بهره برداری آن 

اقدام کنند.
وی تصریح کرد: پیشــنهاد می کنیم شــرکت ساخت و 
توسعه زیربنایی حمل و نقل کشور، این محل را ایمن سازی 
کنــد و برای ایمن ســازی نیاز اســت کــه در آن محل 
سبک سازی ترانشــه ها انجام پذیرد تا در آینده بارش برف 

موجب ریزش ترانشه در مسیر ریل نشود.
قربانی با اشاره به مســبب اصلی این اتفاق، تاکید کرد: 
این محور در اختیار شــرکت ســاخت است و این شرکت 

هنوز فعالیت خود را به پایان نرسانده است.
وی در واکنش به ســئوال خبرنگار در خصوص احتمال 
تهدیــد جانی همشــهریان حاضر در قطار به علت ســهل 
انگاری انجام گرفته، بیان داشــت: من ۲۷ سال سابقه دارم 
و فرد فنی هســتم اما این مساله مدنظر امکان پذیر نیست، 
چرا باید جان کسی در خطر باشد؟ راه آهن طوری طراحی 
شده که در چنین حوادثی هیچ کس آسیب جانی نمی بیند!

مدیــرکل راه آهن منطقه آذربایجان، افزود: این اتفاقات 
طبیعی اســت و کسی از قبل مطلع نیست وگرنه چند روز 
گذشته راهبان از آن مسیر رد شده بود که متوجه احتمال 
وقوع چنین اتفاقی نشــده بود. این مســاله غیرقابل پیش 
بینی بوده وگرنه اجازه عبور قطار را از این مسیر نمی دادیم.
در ایــن زمینه و بــه دنبال اظهارات مدیــرکل راه آهن 
آذربایجان، خبرنگار تســنیم گفت و گویــی نیز با مدیرکل 
اداره کل ســاخت و توســعه راه آهن منطقه ۲ داشت که 
»علی اکبر مردی« با اشــاره به آخرین وضعیت ایمن سازی 
و اســتاندارد های راه آهن ارومیه، گفت: این پروژه پس از 
۱۷ ســال و در سال ۱۳۹۷ به بهرداری رسید، اگر عجله ای 
بود در همان ۳ ســال اول تحویل می دادیم. شدیدا ادعای 
مدیرکل راه آهــن منطقه آذربایجــان را در خصوص نبود 
اســتاندارهای لازم این محل رد می کنم، ایشــان به دنبال 

رفع مسئولیت از خودشان هستند.

وی افزود: اگر قرار بود غیراســتاندارد تحویل دهیم که 
۱۷ ســال طول نمی کشــید، در طول مسیر همه نقاط که 
احتمال ریزش و رانش وجود داشــت را ایمن ســازی کرده 
بودیم. اما در ســال ۱۳۹۰ که دفتر فنی شرکت ساخت و 
کارشناســان مربوطه وضعیت را بررسی کرده بودند، زمین 
در این نقطه وضعیت پایدار داشــت و صرف هزینه اضافی 

برای ایمن سازی نیاز نبود.
مدیــرکل ســاخت و توســعه راه آهن، بیان داشــت: 
بارندگی ها موجب رانش شــده و ایــن موضوع هم یکی از 
بلایای طبیعی به شــمار می رود، اینکــه آقایان می گویند 

مسیر استانداردهای لازم را نداشت، تعجب آور است.
مردی اظهار داشت: متولیان امر اصولا باید قبل از عبور 
قطار این مســیر را چک می کردند که نمی دانم این اتفاق 
افتاده یا خیر، اکنون تشخیص با کمیسیون سوانح راه آهن 
است که باید تشخیص دهد متخلف اصلی کدام نهاد است 
و برخورد انجام شود. وی تصریح کرد: از نظر من این حادثه 
یک اتفاق طبیعی بوده اما باید پس از بررسی مشخص شود 
که آیا این مسیر در ادامه نیازمند ایمن سازی است یا خیر.

وی ادامه داد: پروژه ۴ ســال است تحویل راه آهن داده 
شــده و در طی این ســال ها اگر مشــکلی بود باید اعلام 
می کردند. مســئولیت پروژه پس از تحویل موقت کاملا با 

راه آهن است.
مدیرکل ساخت و توســعه راه آهن، تاکید کرد: تا دوره 
تضمین پیمانکار هرگونه مشــکلی باشد، رفع آن بر عهده 
پیمانکار اســت اما در طول ۴ سال هیچ گونه گزارشی به ما 
نداده اند. این مســیر به طور کامل به آقایان تحویل موقت 
داده شــده و هرگونه ایمن سازی مربوط به راه آهن است و 
باید اقدام کنند چراکه ارتباطی به شرکت ساخت و توسعه 

ندارد.

خروجی ســد زاینــده رود که در ۱۲ بهمــن  به منظور 
تأمین بخشی از آب مورد نیاز کشت پاییزه دوم کشاورزان 
شرق اصفهان بازگشایی شده بود پس از ۱۲ روز رهاسازی 

امروزیکشنبه ۲۳ بهمن دریچه های سد بسته خواهد شد.
حســین وحیــدا در گفت وگو بــا تســنیم ، پیرامون 
اینکه براســاس توافقات اســتانداری، صنف کشــاورزان، 
جهادکشــاورزی و آب منطقــه ای از ۱۲ بهمن مــاه ســد 
زاینده رود برای کشت پاییزه کشاورزان بازگشایی شده بود، 
اظهار داشت: میزان حجم مورد نظر برای کشت پائیزه دوم 
کشاورزان شرق ۵۴ میلیون مترمکعب طی ۱۰ تا ۱۲ روز 
بوده اســت که فردا یک شنبه ساعت ۱۰ صبح دریچه های 
سد زاینده رود بســته خواهد شد. عضو هیئت مدیره نظام 
صنفی کشــاورزان اصفهان با بیان اینکه با بازگشایی سد 
زاینده رود خط قرمز شرب ۱۱۰ میلیون مترمکعب در نظر 

گرفته شد و مازاد آب برای کشت کشاورزان شرق اصفهان 
آزادســازی شــده بود، افزود: طی مهلــت مقرر تخصیص 
آب به کشــاورزان شــرق اصفهــان آنها با مناســب ترین 
بهره برداری از ۱۰۰ درصد کشــت پاییزه نوبت نخســت با 
کاشت گندم و گلرنگ فقط ۳۵ تا ۴۰ درصد از زمین های 
خود را زیرکشــت بردند. وی درباره تحویل آب برای نوبت 
دوم کشت کشاورزان شــرق اصفهان، بیان کرد: براساس 
میــزان بارندگی طــی روزها و ماه های پیــش رو و ذخایر 
میزان حجم ســد زاینده رود، بازگشــایی دریچه های سد 
برای آبیاری نوبت بعدی کشــت کشاورزان شرق اصفهان 

درایام نوروز رهاســازی می شــود. عضو هیئت مدیره نظام 
صنفی کشاورزان اصفهان ادامه داد: بارش های سال زراعی 
جــاری تاکنون نزدیک به نرمال بــوده، اما میزان بارش ها 
به شــکل برف و یخ در حال حاضــر حجم قابل توجهی را 
به سد زاینده رود اضافه نکرده است. بازگشایی دریچه  های 
ســد بســتگی به شــرایط بارندگی در ایام پیش رو دارد، 
چنانچه طی این مدت بارندگی ها مناســب باشــد تحویل 
آب به کشارزان دیرتر و با نبود بارش و عدم سیرابی اراضی 
کشــاورزی، آب زودتر برای نوبت دوم کشــاورزان شــرق 
اصفهان رهاســازی خواهد شــد. وی در پاسخ به اینکه با 

بازگشایی آب زاینده رود در ایام نوروز برای چه مدتی بستر 
رودخانه سیراب است و چه میزان آب در اختیار کشاورزان 
برای آبیاری زمین های کشاورزی تخصیص می یابد، گفت: 
بــا رهاســازی آب در نوروز حداقل ۷۵ تا ۸۰ روز کشــت 
گندم و گلرنگ کشــاورزان نیاز به آبیــاری دارد و میزان 
حجم تخصیصی بر اســاس توافقات بــا ارگان های مرتبط 
اعلام خواهد شد.  وحیدا با بیان اینکه طی تابستان امسال 
فقط به مدت ۱۵ روز آب برای کشــاورزی باغات شــرق و 
غرب اصفهــان جاری بوده و ماه های پاییز آبی در بســتر 
رودخانه زاینده رود جریان نداشــته است، افزود: بازگشایی 
آب از ۱۲ بهمن ماه طی ۱۰ تا۱۲ روز خروجی سد زاینده 
رود تنها مختص کشــت غلات پاییزه دوم کشاورزان شرق 
اصفهان بوده است و صنایع به  هیچ وجه حق برداشت های 

غیرقانونی از این میزان آب را نداشتند.

حادثه باغ وحش اراک و سوال های بی جواب افکار عمومی

واکاوی علت خروج قطار ارومیه ـ تهران از ریل

سهل انگاری پیمانکار یا بی توجهی راه آهن!

دریچه های سد، امروز بسته خواهد شد

پایان رهاسازی آب سد زاینده رود

با اعتباری بالغ بر 75 میلیارد تومان
مشعل گاز 21 روستای مناطق کوهستانی شهرستان 

تنکابن روشن شد
گروه شهرســتانها: مشعل گاز ۲۱ روســتای مناطق کوهستانی دوهزار و 
بخشــی از منطقه سه هزار شهرستان تنکابن روز پنجشنبه همزمان با دهه فجر 

روشن شد.
»قاسم مایلی رستمی« سرپرست شرکت گاز مازندران در این آیین گفت: برای 
این پروژه که بیش از ۷۵ میلیارد تومان هزینه شــده حدود ۱۳۰ کیلومتر لوله 

گذاری در شرایط سخت آب و هوایی صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه این پروژه توســط ۹ پیمانکار به انجام رســیده است افزود : 
در حال حاضر گاز به لوله ها تزریق شده و علمک ها آماده هستند و فقط نصب 

کنتور مانده که بزودی آغاز خواهد شد.
مایلی رستمی اظهار داشت : هم اکنون ۱۹ روستای دهستان سه هزار فاقد گاز 

هستند که در سال آینده عملیات گازرسانی به آنها نیز آغاز خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه پنج هزار و ۲۰۰ خانوار با افتتاح این پروژه از نعمت گاز 
طبیعی بهره مند خواهند شد ، خاطرنشان کرد : در طول مسیر لوله گذاری شده 

ایستگاه تقویت فشار ده هزار متر مکعبی و تزریق گاز در نظر گرفته شده است.
مایلی رســتمی تصریح کرد : گازرســانی به این مناطق علاوه بر ایجاد رفاه و 
آســایش بیشتر ساکنان ، در حفظ و نگهداری از منابع طبیعی نیز تاثیر بسزایی 

خواهد داشت.
سرپرست شرکت گاز مازندران عنوان کرد: در این طرح ۱۸ روستا در منطقه 
دوهزار و همچنین ۳ روســتا در منطقه ســه هزار تنکابن از نعمت گاز طبیعی 

برخوردار شدند.

مدیرعامل فولاد مبارکه در آستانه سالروز پیروزی انقلاب خبر داد
سرمایه  گذاری ۴۰ هزار میلیارد تومانی فولاد مبارکه 

در پروژه  های بزرگ صنعتی
گروه شهرستانها: مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکــه از کلنگ زنی ۵ پروژه 
بزرگ صنعتی با ســرمایه گذاری این شرکت و به ارزش بیش از ۴۰هزار میلیارد 

تومان در دهه فجر امسال خبر داد.
همزمان با ایام الله دهه فجر، ۵ پروژه بزرگ صنعتی با ســرمایه گذاری فولاد 
مبارکه به ارزش بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان کلنگ زنی  شده که این پروژه ها 
باعث اشتغالزایی بیش از ۱۲هزار نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در اقصی 
نقاط کشــور خواهد شــد. آیین آغاز عملیات احداث این پروژه ها، یکشنبه ۱۷ 
بهمن ماه ۱۴۰۰ با حضور رییس جمهور در قالب آیین آغاز عملیات اجرایی ۴۸ 

پروژه بزرگ صنعتی کشور در سالن  همایش های صدا و سیما برگزار شد.

همزمان با آغاز دهه مبارک فجر؛
پروژه بومی سازی سیستم کنترل توربو کمپرسور 

به بهره برداری رسید
همزمان  شهرســتانها:  گروه 
با آغــاز دهه مبــارک فجــر، پروژه 
بومی ســازی سیســتم کنترل توربو 
کمپرســور )NP( مجتمع تاسیسات 
تقویت فشــار گاز پتاوه در منطقه دو 
عملیــات انتقال گاز بــه بهره برداری 

رسید.
مهدی جمشیدی دانا، مدیرعامل شــرکت انتقال گاز روز سه شنبه ۱۲ بهمن ماه 
 )NP( در آیین بهره برداری از پروژه بومی ســازی سیســتم کنترل توربو کمپرسور
مجتمع تاسیســات تقویت فشــار گاز پتاوه، ضمن تبریک چهل و سومین سالگرد 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران، با اعلام این مطلب، گفت: کارشناسان منطقه 
۲ عملیات انتقال گاز با تکیه بر توان علمی و خودباوری، اقدام به خلق سیستم کنترلی 

پیشرفته و کاملًا بومی سازی شده بر اساس نیاز توربین های گازی کردند.
سیستم کنترلی توربو کمپرسور نئوپینیون  )NP(یک نسخه پرمحتوا و ارزشمند 
نرم افزاری کاملًا داخلی و پیشرفته است که هم اکنون به دست کارشناسان منطقه ۲ 
عملیات انتقال گاز با خلاقیت و نوآوری توانسته در مسیر بهبود، گامی مهم و اساسی 

بردارد.
جمشــیدی دانا افزود: به کارگیری سیســتم های کنترلی پیشرفته و کارآمد در 
راستای ماموریت انتقال پاک ، ایمن ، پایدار و بهره ور گاز ، طول عمر بیشتر، راندمان 
بالاتر و آلایندگی زیست محیطی کمتر و حفاظت بهتر را به همراه دارد و همچنین 

سرعت عمل و دقت بهره برداران را نیز به دنبال خواهد داشت.
وی ادامه داد : یکی از روش های افزایش بهره وری و بازدهی مناســب در صنعت 
انتقال گاز، طراحی سیســتم های جدید یا ارتقا سیســتم های موجود اســت که در 
این میان، توربین های گازی، یکی از پرکاربردترین  تجهیزات و سیســتمهای کنترل 
توربوکمپرسور در شرکت انتقال گاز ایران ، و صنعت نفت ، گاز و نیرو در کشور است.
مدیرعامل شــرکت انتقال گاز ایران در پایان، بیان داشــت: پس از ماه ها تلاش ، 
مطالعه ، تحقیق ، تجزیه و تحلیل، ســرانجام کارشناسان توانستند یک طرح جامع 
کنترلی، کاملًا جدید و به روز شــده که دربرگیرنده آخرین نسخه کنترلی پیشرفته 

باشد را، شبیه سازی و اجرا کنند.
شایان ذکر است در این مراسم مجید مصدقی سرپرست منطقه دو عملیات انتقال 
گاز ایران خاطر نشــان کرد : سیستم کنترل قبلی توربین های )NP( به دلایلی فنی 
از جمله منســوخ شدن ، عدم پشتیبانی شرکت سازنده ، عدم هماهنگی سخت افزار 

و نرم افزار باعث مشکلات عدیده ای از جمله توقفات ناخواسته تجهیز می گردید.
مصدقی در ادامه گفت : مشکل اصلی در دسترس نبودن نسخه اصلی نرم افزار و 
ناکارآمدی آن بود که با انجام بومی سازی و ارتقاء سخت افزار و نرم افزار این سیستم 
کنترل بر اساس استاندارد شرکت سازنده ) GE ( علاوه بر دستیابی به دانش لازم ، 
امکان شبیه سازی و پیاده سازی این سیستم در تمامی انواع توربین های شرکت انتقال 

گاز ایران نیز میسر گردید.
مصدقی با بیان اینکه پروژه بومی سازی سیستم کنترل توربوکمپرسور )NP( طی 
۱۵ ماه با انجام ۱۴۸۰۰ نفر ساعت با موفقیت به اتمام رسید گفت : اگر در این پروژه 
از خدمات پیمانکاران داخلی یا خارجی استفاده می شد مقدار قابل توجهی بودجه و 

ارز می بایست هزینه می گردید.
ایشــان تصریح کرد: با وجود تحریم های ظالمانه، کارشناسان منطقه دو عملیات 
انتقال گاز ایران عزم خود را جزم نموده و با اراده پولادین و قطع وابستگی توانستند 
این پروژه ضروری را عملیاتی و به اتمام رســانده و مبلغی بالغ بر ۴۰ میلیارد تومان 
)۴۰۰ میلیارد ریال( صرفه جویی حاصل شــود. وی در خاتمه بیان داشــت : پروژه 
مذکور با هزینه ای بالغ بر ۳۰ درصد نمونه خارجی عملیاتی گردید که بخش کوچکی 
از این توانمندی بوده و نکته ارزشــمند آن دستیابی به دانش فنی موضوع است ، که 

بعنوان یک برند ارزش بالایی را برای صنعت نفت و کشور بدنبال دارد.

نسبت به احیای جنگل های زاگرس بی تفاوت هستیم
نماینده مردم سلســله و دلفان در مجلس شــورای اسلامی گفت:نسبت به احیای 
جنگل های زاگرس که متعلق به کشور و دنیاست بی تفاوت هستیم. یحیی ابراهیمی در 
آیین تکریم و معارفه روســای ســازمان جهاد کشاورزی لرستان که در سالن اجلاس 
این ســازمان برگزار شد، با بیان اینکه کشاورزی در توسعه پایدار در کشور به ویژه در 
مناطق روســتایی چه به لحاظ تامین مواد غذایی و پروتئینی، چه به لحاظ ایجاد ۲۰ 
درصد اشتغال مستقیم و ۷۰ درصد اشتغال غیرمستقیم در کشور و تامین مواد اولیه 
ســایر صنایع نقش اساســی دارد،  اظهار کرد: در لرستان در خصوص رونق اقتصادی 
که براساس سند آمایش سرزمین تعریف شده حوزه کشاورزی اولین اولویت و سپس 
صنعت و گردشگری اســت. وی با اشاره به دو عامل که در دنیا تولید ثروت می کند، 
بیان کرد: نیروی آموزش دیده قوی که در لرستان کم نیستند و دیگری منابع طبیعی 
و خدادادی نظیر آب، خاک و هوای مناســب است که دو عامل تولید ثروت محسوب 
می شوند اما سوالی که به اذهان متبادر می شود این است که چرا علیرغم داشتن این 
ظرفیت ها، وضعیت اقتصادی لرستان نسبت به استان های همجوار قابل قیاس نیست. 
ابراهیمی با بیان اینکه ردیف های متمرکزی مثلا درحوزه آبخیزداری در اختیار وزارتخانه 
است، گفت: نسبت به احیای جنگل های زاگرس که متعلق به کشور و دنیاست بی تفاوت 
هستیم. وی با بیان اینکه در حوزه های امور عشایر که احساس می کنیم تامین کننده 
اصلی  مواد غذایی در کشــور هســتند به فکر تامیــن و افزایش کیفیت زندگی آنان 
نیستیم،  اضافه کرد: امسال عمده عشایر لرستان دام خود را با قیمت بسیار پایین  به 
استان های مرکزی، قم، کاشان، اصفهان فروخته شد. نماینده مردم سلسله و دلفان در 
مجلس شورای اسلامی افزود: نهاده های دامی که به لرستان تخصیص داده شده نسبت 
به تعداد دام های آن مقایسه کنید! این توزیع ناعادلانه که در سطح ملی و وزارتخانه ها 
اتفاق افتاده باعث شده  نعماتی که خدا به لرستان داده سبب تولید ثروت نشود و باعث 

بیکاری، فقر و مشکلات اجتماعی شده است.

اخبار کوتاه


